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LA FELIB COMMEMORA EL VINTÈ ANIVERSARI

El passat 17 de juny el municipalisme es vestia de 
festa per commemorar una fita molt important: 

el vintè aniversari de la constitució de la Federació 
d’Entitats Locals de les Illes Balears. I ho feia a Si-
neu, al mateix municipi on vint anys enrere, el 17 
de juny de 1989, va tenir lloc l’Assemblea General 
Constituent, la llavor d’aquesta entitat. L’aniversari 
es féu coincidir amb la reunió de l’Assemblea Gene-
ral Ordinària d’enguany, aprofitant la congregació de 
tots els ajuntaments membres.
Assistiren a l’acte els representants dels quatre con-
sells insulars: Rafel Oliver, del Consell de Mallorca; 
Susana Gomila, del Consell Insular de Menorca; Jo-
sefa Marí, del Consell Insular d’Eivissa, i Sònia Car-
dona, del Consell Insular de Formentera. A més, hi 
varen assistir membres del Govern balear: la conse-
llera d’Interior, Maria Ángeles Leciñena; la consellera 
de Treball i Formació, Joana Maria Barceló; la direc-
tora del Centre Balears Europa, Catalina Alemany, i el 
director general d’Administracions Públiques, Miquel 
Nadal. També s’hi va convidar els expresidents de 
la FELIB Jaume Ferriol i Joan Bibiloni, i els exsecre-
taris Francesc Rosselló i Jaume Font. Així mateix, 
assistiren a la celebració alguns dels membres del 
primer Consell Executiu de la Federació, a més dels 
regidors que conformen actualment l’Ajuntament de 
Sineu. Entre els batles, cal destacar la presència de 
Joan Rotger, batle de Selva i president de l’AMIB, a 

qui el president va agrair molt l’assistència.
Josep Oliver, batle de Sineu i amfitrió de l’acte, va 
encetar la reunió amb un discurs de benvinguda i tot 
seguit va cedir la paraula a qui fou el primer president 
de la Federació entre els anys 1987 i 1991, Jaume 
Ferriol Niell.

«Avui retem un homenatge a totes les persones 
que es presentaren a les elecciones municipals 
el 1979, perquè varen tenir el coratge de posar-
se al capdavant d’unes institucions que no sabien 
com anirien o com acabarien, atès que comença-
va una nova etapa molt diferent de la que havien 
tancada.»
Josep Oliver Rebassa, batle de Sineu
 
Per la seva part, el president de la FELIB, Joan Fe-
rrà, es va mostrar molt satisfet de poder presidir 
l’assemblea commemorativa d’una fita tan assenya-
lada i va destacar la importància de poder disposar 
del suport d’una institució que, d’ençà que es va 
unir, vetla perquè els problemes dels ajuntaments es 
puguin desenvolupar en les millors condicions tèc-
niques i sobretot econòmiques. En aquest sentit, va 
matisar que cada vegada més les entitats locals han 
assumit més funcions fora del seu àmbit competen-
cial, ja que no poden obviar els ciutadans, però per a 
les quals no reben una assignació financera. Aquest 

El 17 de juny se celebrà a Sineu la gran festa del municipalisme



ha estat, sens dubte, un dels cavalls de batalla de 
la FELIB davant les altres administracions, especial-
ment durant el darrer any.
Joan Ferrà va afirmar que s’ha d’apostar clarament 
per modernitzar la gestió dels ajuntaments augmen-
tant el rendiment dels recursos que es tenen a l’abast, 
amb l’objectiu de millorar la qualitat dels serveis que 
s’ofereixen als ciutadans. Així mateix, el president va 
insistir en la necessitat d’implicar els ens locals en 
una altra lluita d’importància cabdal, com és el canvi 
climàtic. En aquest sentit, la FELIB ha promogut en-
tre els seus membres l’impuls de polítiques munici-
pals encaminades a frenar el desastre ecològic, i ha 
participat activament en iniciatives de molta rellevàn-
cia, com la signatura del Pacte dels Batles, el 10 de 
febrer de 2009, al Parlament Europeu i, més recen-
tment, el passat 21 de juliol, amb la Conselleria de 
Comerç, Energia i Indústria.
A tall de conclusió, Joan Ferrà va acabar el discurs 
afirmant que els ajuntaments es troben davant un 
punt d’inflexió molt important del govern local, a les 
portes d’un nou paradigma de la gestió municipal, i 
en aquesta assemblea es presentava l’oportunitat de 
posar els fonaments d’aquest nou paradigma.

«La Federació ha estat i continua essent la veu 
dels batles, dels regidors, ajuntats al voltant de 
tots els punts que ens uneixen, que no són altres 
que la gestió dels nostres ajuntaments, el dia a 
dia, i les dificultats que ens trobam tots, que són 
pràcticament les mateixes. En aquest sentit, són 
més les coses que ens uneixen que les que ens 
separen. I hem de saber fer prevaler les que ens 
uneixen, per així ser més forts cada vegada i te-
nir més presència en els fòrums en què es de-
cideixen polítiques que afecten els nostres ajun-
taments, els ciutadans, en definitiva. Aquesta ha 
estat, i esper que ho continuï essent, la flama que 
ha mantingut la Federació. Però aquí estam, com-
plint els nostres primers 20 anys.»
Joan Ferrà Martorell, president de la FELIB

Després de la intervenció del president, la secretària 
general, Joana Alomar, va presentar l’execució del 
pressupost i la rendició de comptes de l’exercici del 
2008, que se saldà amb superàvit, i que varen rebre 
la conformitat de tots els congregats. Un altre dels 
punts importants de l’ordre del dia era l’aprovació de 
la proposta de pressupost per a enguany, que as-
cendeix a un total de 678.552 euros. Algunes de les 
partides que en formen part inclouen les quotes dels 
membres associats, les subvencions del Govern i la 
dotació del Pla de Formació Contínua. 
De conformitat amb la darrera modificació dels Es-
tatuts, el nombre de membres del Consell Executiu 
es pot augmentar d’acord amb dues finalitats: donar 
cabuda a noves entitats locals i corregir desajusta-
ments entre illes i també entre municipis. La propos-
ta presentada fou augmentar de 21 a 23 membres 
el Consell Executiu —amb la incorporació de Palma, 
Sant Antoni de Portmany i Marratxí— i, de 9 a 11 
membres la composició de la Comissió Permanent 
—amb la integració de l’Ajuntament d’Eivissa i el 
Consell Insular de Formentera. Així mateix, es va no-
menar Joan Albertí, batle de Fornalutx, vicepresident 
tercer en substitució de Bartomeu Bonafé, represen-
tant de l’Ajuntament de Calvià a la FELIB. 

En acabar l’assemblea, la FELIB va entregar a tots 
els assistents una sèrie de presents amb motiu de la 
celebració de l’aniversari. La Federació ha elaborat la 
memòria 20è aniversari, en què es recull tota la feina 
feta durant les dues darreres dècades, inclosos tots 
els moments rellevants per al municipalisme, a més 
d’un recull de tots els batles i regidors que han for-
mat part dels consistoris de les Illes Balears entre el 
1987 i el 2011, any en què hi haurà les properes elec-
cions locals. Es va lliurar un exemplar de la memòria 
a cada un dels presents, a més d’un escut del seu 
municipi en el cas dels batles i batlesses, i també una 
litografia als membres del Consell Executiu actual 
per recordar aquests vint anys d’associacionisme 
municipal.
La celebració va acabar amb un dinar multitudinari al 
Celler de Can Font, al mateix municipi de Sineu. 
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Text:A.Bassa

CAPDEPERA Ja està decidit i
aprovat per assemblea. Es
Grup de Capdepera ha
anunciat que nodonarà su-
port a JosepGallego (UCAP-
UM) per al canvi de batlia i
que, d’aquestamanera, dei-
xarà el futur de l’executiu
municipal en mans d’EU-
Els Verds.
La intenció de l’equip de

govern actual, en minoria
després de la destitució de
les dues regidores d’EU-Els
Verds, era aconseguir el vot
del regidor d’Es Grup,
Mateu Melis, però després
de diverses negociacions
no ha estat possible. “Els
qui tenen la batlia no han
estatmai gairepredisposats
adeixar-hi entrarEsGrup”,
va explicar Melis, que va
afegir que estàmolt desen-
cisat amb “l’actitud de

l’equip del primer edil”.
Però no tot és perdut. I
l’esperança és ara EU-Els
Verds. Aquests també han
fet una assemblea i tot
apunta que hi ha bona vo-
luntat d’afavorir el canvi.
Encara que s’haurà d’espe-
rar una setmana més per
veure si, finalment, Barto-
meuAlzinapot cedir la vara
a Josep Gallego. La porta-

veu d’EU-Els Verds, Maria
Orts, exposà que “per res-
ponsabilitat i perdonaruna
certa estabilitat a l’equip de
govern, donarem suport al
relleu”. Aquest no serà gra-
tuït.“S’hand’adoptarmesu-
res econòmiques i s’han de
dur a terme alguns dels
punts del pacte que signà-
rem alprincipi de la legisla-
tura”, conclogué.•

SINEU
LaFELIBcelebraelvintèaniversari
LaFederació d’Entitats Locals de les Illes es reuní ahir en
una assemblea, coincidint ambel 20è aniversari de la seva
creació. El president, JoanFerrà, explicà que “feim feina
per un estatut d’autonomia local que estableixi les compe-
tències i el finançament dels ajuntaments”.•M.N/M.R.

CAPDEPERA
Estalvid’aigua
per lluitarcontra
lasequera
ElDiamundial contra la se-
quera se celebrà aCapde-
pera amb la participació
del departament deMedi
Ambient de l’Ajuntament.
Durant tot elmatí s’oferí in-
formació almercat sobre
estalvi d’aigua i d’energia.
Amés, s’entregaren kits
per economitzar el líquid
fonamental a totes les per-
sones interessades. Amés,
amb la participació de
l’AgendaLocal 21, s’infor-
mà tots els assistents sobre
lesmesures per aconseguir
unmón sostenible i la im-
portància de tenir cura del
medi ambient.• dB

MANACOR
Reconeixementdemèrits
Després de 33 anys, l’Escolamunicipal
demallorquí de Manacor entregarà el
Reconeixement demèrits 2008, el
pròximdivendres 26de juny. El ple
del Patronat de l’Escola ha decidit
atorgar aquesta distinció aMagdalena
GelabertMiró, “per la seva aportació
en el campde la llengua i la literatura
catalanes i per la tasca dedivulgació de
la figura i l’obra d’AntoniMaria Alco-
ver”; i també al Patronat de Sant Anto-
ni, per “la seva tasca de transmissió de
la cultura popular i tradicional deMa-
llorca, imés concretament la revitalit-
zació de la festa de Sant Antoni aMana-
cor”.•A.B.

Es Grup no donarà suport al
canvi de batlia de Capdepera

JosepGallegonotindràelsuportdeMateuMelis.

Els “Xius-Xius” del mercat de Sineu

Música de Porompompero
Text i fotos:MariaMartín

SINEU Veritablement, no cal anar a cap
gran botiga nimagatzemper abastir-se
de tot el queunnecessita per viure, tant
si és per vestir-se i calçar-se com per a
complements, rentar-se, menjar, mo-
blar la casa, cuidar el jardí i el que ens
passi pel cap. Tot és almercat de Sineu.
Els dimecres, el poble és unmercat qui-
lomètric on no hi manca res. Ahir, en
particular, em cridà l’atenció la gran
quantitat de taules on tenen tota classe
de sabons naturals, artificials, a la me-
nuda, a pes, de taronja, fraula, menta,
espígol, romaní i d’altres fruites i herbes
aromàtiques. També em va fer gràcia
una paradeta, muntada a la mateixa
zonadels animals i benapropd’unave-
delleta, on amés amés de vendre gàbi-
es per als ocells i unsmoblets, que eren
una espècie de reconeres per clavar a la
paret, hi havia uns cartells on unmúsic
que toca l’orgue s’oferia per animar tot

tipus de festes i celebracions i, també,
per tocar en centres comercials i entra-
desde supermercats, o aixòdeienels rè-
tols. El cas ésqueeren les vuit imitja del
matí i allà mateix hi havia un bon alta-
veud’on sortia, a totamàquina, lamúsi-
ca delPorompompero. La veritat és que
vaig quedar un poc astorada de sentir
aquelles notes tan airoses i tan prest,
però vaig comprovar que tots els qui
erenper allà, vull dir, tots els homesque
eren en aquell indret, no se’n queixa-
ven. És més, pareixia que duien la ma-
teixamarxa que lamusiqueta.
Si hi hamolta oferta i de tots els gène-
res, tambéa la vila hi ha araunagentada
que fapor.Debonmatí s’hi pot passejar
amb tranquil·litat; ara bé, a partir de les
deu o les deu imitja ja no es pot passar
per enlloc ni, encara menys, deixar el
cotxe. Quan jo sortia de la vila, vaig
estar una bona estona aturada en un
stopperquèhi haviaunaquantitat enor-
mede cotxes que entraven.

Cosa passa amb les porcelles
•••M’explicavenque les porcelles ara
vanmolt barates. De fet, es venen en
canal a 25 euros la peça, quan fa alguns
mesos anaven a 40 euros. Els entesos
assegurenqueno en venende fora,
perquè les de la Península sónmolt
més cares que les d’aquí. Sembla quehi
ha una espècie d’acord, no se sap gaire
bé entre qui, permantenir-ne els preus
a la baixa. Alguns discutien si són els

restauradors o els hotelers. També
diuenque allà on enmatenmoltes és a
l’escorxador deManacor,mentre que,
curiosament, al de Palma gairebéno en
sacrifiquen, i això que té participació
del Governbalear. Serà qüestió d’inves-
tigar què és el quepassa, perquè resul-
tamolt incoherent que ara quehi ha
tanta gent a l’Illa imés demandaque
mai, es facin a unpreu tanbaix.•

Ramaderiaiaviram.€perunitat
Porcelleta 25€
Xotsde llet (encanal) 33€
Ovelles roges (preuperpeça)60-80€
Someramallorquina 1200€
Pollastres 12€
Gallinesponedores 6€
Cabrit 40€
Vedella creuada 180€
Vedella frisona 140€

Fruita,verdura,ousicaragols
Carabassó (preuperpeça) 0,35€
Pèsols tendres 2,50€
Pebresverdsmallorquins 1,50-2,50€
Tomàtiguesmallorquines 0,58-1,45€
Mongetesprimes 3,80€
Albergínies 1,95€
Albercocsmallorquins 1,50€
Fraules 4,90€
PrunesdeSant Joan 2,50€
Melicotons 2,90€
Melons 2,50€

Laparadad’onsortia lamúsicadelPorompompero ionelmúsics’oferia.

SÓLLER
GuillemBernatpresenta
lasevarenúnciaa labatlia
Dimarts vespre hi haguéunple extraordi-
nari a Sóller que va tenir comaúnic punt la
renúncia deGuillemBernat (UM) al càrrec
de batle. Dissabtemigdia tindrà lloc un
nouple en el qual JosepLluís Colom (PSIB-
PSOE) serà investit comaprimer edil amb
els vots favorables dels partits del Pacte
(PSOE, Progressistes, Entesa i UnióMallor-
quina). Bernat agraí als altresmembres del
l’equip de govern i al personalmunicipal la
seva col·laboració durant els dos anys que
hapresidit la corporació. També assegurà
que “m’agradaria poder fer elmateix amb
l’oposició (PP), perònohopuc fer perquè
noha estat gens constructiva”.• Ll.G.
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MembresdelaFederaciód’EntitatsLocalsdesprésdel’assembleageneralde2008,ambMargaritaNájera.

LA SEU La seu de la FELIB és, ja des del seu inici, al carrer de General
Riera, 111, de Palma. Malgrat això, la ubicació dins l’edifici es modifica
per un conveni signat el 18 de juliol de 2002 entre el Consell de
Mallorca, titular dels terrenys, i la FELIB (a la imatge). En virtut del
conveni, se cedí l’ús del terreny i del local per a un període de 20
anys prorrogables. Les presidències canvien cada quatre anys.•

20anysdonant veuals pobles
LaFederació d’Entitats Locals celebra dues dècades de la seva fundació, el 17 de juny de 1989.
L’associació de batles i regidors té els reptes demillorar la gestiómunicipal i el canvi climàtic

El18dejuliolsecelebràel20èaniversaridelaFELIBenunacteaSineuquereuníbatlesiconsellersdelGovern.

Text: LauraMorral
Fotos: FELIB

PALMA L’assemblea general ordi-
nària duita a terme enguany per
la Federació d’Entitats Locals ha
coincidit ambel 20è aniversari de
la data de la seva fundació, el 17
de juny de 1989. De llavors ençà,
la Federació ha estat i continua
sent la veu dels batles i dels regi-
dors.
“Han passatmoltes coses, hem

passat crisis i etapes de bonança i
expansió, però els ajuntaments
continuen prestant els serveis
més directes als ciutadans. A
més, cada vegada assumim més
funcions que segons la llei no ens
toca prestar, però quepel contac-
te directe que tenim amb les per-
sones nopodemobviar i ens hem
vist obligats a oferir”, assegura
l’actual president de la FELIB i
batle de Puigpunyent, JoanFerrà.
La idea de crear la Federació

d’Entitats locals va sorgir durant
l’edició de la III Jornada d’Admi-

nistració Local de 1988, en què es
posà demanifest la necessitat de
tenir un àmbit permanent de tro-
bada municipal amb la creació
d’una estructura en formad’asso-
ciació que unís els interessos, les
inquietuds i les potencialitats dels
diferentsmunicipis de les Illes. Fi-
nalment, a Sineu, el 17 de juny de
1989, quedà constituït aquest or-
ganisme (FELIB) amb l’esperança
que servís coma instrument vàlid
de col·laboració entre les dife-
rents entitats de les Illes, lluny de
possibles problemes ideològics.
Durant aquest temps, la FELIB

ha estat presidida per Carlos Del-
gado (PP; 2003-07), Margarita
Nájera (PSOE; 1999-03), JoanBibi-
loni (PP; 1991-99) i Jaume Ferriol
Niell (Independent; 1989-91).
Per Ferrà, la FELIB viu una

època en què no queda més
remei que modernitzar la gestió
dels ajuntaments. “No val dema-
nar més pressupost, hem de fer
que retin, gestionarmillor els re-
cursos, que la nostra gestió sigui

més eficaç...”. Així mateix, afe-
geix: “Ens trobam en un punt
d’inflexió del govern local, som a
les portes de la tercera descentra-

lització, a les portes d’un nou pa-
radigma de la gestió municipal
quant amodernització i qualifica-
ció dels seus serveis, i també da-

vant el repte de posar fre al canvi
climàtic. Tot això, des de la mo-
dèstia dels nostres ajuntaments”,
destaca Ferrà.•

Fonts: Diario de Mallorca, Diari de Balears, 
Última Hora, revista Sa Plaça. 



          I JA EN SÓN        !

L’objectiu de constituir la Federació d’Entitats 
Locals va sorgir durant l’edició de la III Jor-

nada d’Administració Local de 1988, en què es 
va posar de manifest la necessitat de tenir un 
àmbit permanent de trobada municipal, potser 
mitjançant la creació d’una estructura en for-
ma d’associació o quelcom semblant, que unís 
els interessos, les inquietuds i les potencialitats 
dels diferents municipis de les Illes Balears.
Igualment, es varen convidar tots els batles 
interessats a una reunió, que va tenir lloc a la 
Casa de Cultura de Sineu, el 18 de juny de 1988, 
la finalitat de la qual fou estudiar les diferents 
alternatives i crear l’òrgan que complís el pa-
per de fer realitat la necessitat de coordinació, 
formació i assessorament en l’àmbit municipal 
i local. Es va aprovar la composició d’una Co-
missió Gestora i la resolució d’iniciar un procés 
d’elaboració dels estatuts. Cal remarcar que, 
per dur a terme tots els objectius apuntats, es 
va actuar amb un consens ampli.
Finalment, a Sineu, el 17 de juny de 1989, va 
quedar constituïda la Federació d’Entitats Lo-
cals de les Illes Balears (FELIB) amb l’esperança 
que aquesta servís com a instrument vàlid de 
col·laboració entre les diferents entitats de 
les Illes Balears, lluny de possibles problemes 
ideològics i gràcies a la qual es pogués tenir 
una visió global de la realitat de les Illes. 
La seu de la FELIB ja des del seu inici és al 
carrer del General Riera, 111, de Palma. Mal-
grat això, la ubicació dins l’edifici es modificà 
gràcies a la signatura d’un conveni, dia 18 de 
juliol de 2002, entre el Consell de Mallorca, titu-
lar dels terrenys, i la FELIB.  En virtut d’aquest 
conveni de col·laboració, se cedí l’ús del te-
rreny i del local construït per a un període de 
20 anys, en el darrer dels quals, si es considera 
oportú, podrà prorrogar-se expressament la vi-
gència d’aquest conveni.

Pel que fa als Estatuts de la FELIB, els pri-
mers foren aprovats per l’Assemblea General 
Constituent de 17 de juny de 1989. Es varen 
modificar el 1999, es varen adaptar el 2004, i 
es va acordar tornar a modificar-los a la ses-
sió de l’Assemblea General del 10 d’octubre 
de 2008.

Construcció de la nova seu de la FELIB.

Margarita Nájera i Maria Antònia Munar tallen la cinta 
inaugural de la nova seu.
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Amb motiu 
dels vint anys 

de la seva cons-
titució, la FELIB 
ha publicat l’obra 
20è aniversari, una 
memòria que re-
cull dues dècades 

d e feina i dedicació al 
municipalisme. L’esperit 
de la publicació és donar a 

conèixer totes les fites importants 
que han tingut lloc en el si de la Fe-
deració, així com tots els seus as-
soliments, sense deixar de banda 

totes les col·laboracions amb altres entitats i 
institucions. 
El llibre conté la història del naixement de la 
Federació com a associació de municipis. 
Per il·lustrar-ho amb més claredat, el text va 
acompanyat de la documentació original.
D’altra banda, es va encomanar als depar-

taments la tasca de recopilar les dades més 
destacables de cada un, així com els seus 
objectius i els esdeveniments més rellevants 
que han succeït durant tot el període.
Finalment, 20è aniversari recull la composi-
ció dels ajuntaments i dels consells des del 
1987 fins al 2011, incloses les batlies i les 
regidories. Aquest ha estat, sens dubte, el 
gran repte que ha presentat l’elaboració de 
l’obra. El resultat és una feina molt acurada 
que testimonieja la participació en la vida 
política municipal a les Illes Balears de mol-
tes persones a les quals es volia reconèixer 
el seu treball.
La compilació de totes aquestes dades ha 
estat una tasca molt extensa i que ha reque-
rit la dedicació i l’esforç de moltes persones. 
L’obra ret homenatge a una 
entitat que ha donat veu 
durant vint anys als ajun-
taments i a tots els que 
en formen part.

Aquesta memòria és la 
darrera tasca que hem 
duit a terme i ha estat 
un desafiament poder 
obtenir totes les dades 
que s’hi reflecteixen.

“

“

Joana Alomar, secretària general



BREUS
1 La FELIB participa a la I Fira de la Gent 

Gran a Mallorca
La iniciativa estava impulsada pel De-
partament d’Esports i Promoció Socio-
cultural del Consell de Mallorca, amb el 
patrocini de Sa Nostra, i tingué lloc el 
24 de maig al Palma Arena. L’objectiu 
era promoure les iniciatives saludables 
i també les relacions socials de la per-
sones grans i, a més, l’IMAS va mostrar 
els recursos de serveis socials per a la 
gent gran. Fou destacable la participa-
ció d’associacions de gent gran de la 
part forana.

2

El Govern injecta 30 milions d’euros als 
municipis
El passat 4 de juny representants de la FELIB 
es reuniren al Consolat de Mar amb el pre-
sident del Govern balear, Francesc Antich; 
el conseller d’Economia, Carles Manera, i el 
delegat del Govern, Ramon Socias, per con-
firmar l’avançament de 30 milions d’euros 
per als municipis mitjançant el sistema del 
confirming. D’aquesta suma, Palma en rebrà 
10 milions, i la resta d’ajuntaments se’n re-
partiran els altres 20. L’objectiu és pal·liar els 
greus problemes de liquiditat que pateixen 
els consistoris, els quals amb aquests do-
blers podran satisfer els deutes amb els seus 
proveïdors. La FELIB va aprofitar la reunió 
amb Fracesc Antich per exposar la neces-
sitat d’accelerar els tràmits burocràtics que 
alenteixen els projectes inversors dels ajun-
taments, especialment ara en període de cri-
si econòmica.

3

La Federació demana al Govern autonòmic la creació de plans de treball
A instàncies de la FEMP, el president de la FELIB demanarà al Govern de les Illes Balears 
que es creïn plans especials de treball i de reactivació econòmica per a les persones en 
situació d’atur que ja hagin esgotat les prestacions i el subsidi per desocupació i que no 
tinguin altres ingressos. A més, atès el bon resultat que ha tingut la posada en funciona-
ment del Pla E, Joan Ferrà demana que per al 2010 el Govern autonòmic complementi 
les ajudes que vénguin des  de l’Administració central i afirma que una manera de fer-ho 
és augmentar l’assignació del Fons de Cooperació Municipal.

4 La FEMP insta tots els municipis a condemnar l’atemptat terrorista de Palmanova
La Federació Espanyola de Municipis i Províncies, en un comunicat de premsa, va instar 
tots els ajuntaments de l’Estat espanyol a guardar silenci per l’atentat comès per ETA el 30 
de juliol al quarter de Palmanova, en el qual finaren dos guàrdies civils. La resposta fou con-
tundent i tots els ajuntaments de les Illes Balears varen mostrar el seu rebuig al terrorisme i 
la seva solidaritat amb els familiars de les víctimes.

Fotografia: Arxiu Premsa de la Presidència de les Illes Balears



L’1 de juliol va tenir lloc la 
presentació dels nous 
formularis de contracta-

ció que han elaborat conjun-
tament la Direcció General 
d’Administracions Públiques 
del Govern balear, el Col·legi 
Oficial de Secretaris, Interven-
tors i Tresorers d’Administració 
Local de les Illes Balears i la 
Federació d’Entitats Locals de 
les Illes Balears.
La presentació va ser a càrrec 
de Ramon Orfila Pons, vice-
president segon de la FELIB; 
Miquel Nadal Moyà, director 
general d’Admistracions Públi-
ques, i Joana Alomar Serra, se-
cretària general de la FELIB.
El 1999 es va acordar que la 
FELIB elaboraria uns formu-
laris que facilitassin la tasca 
administrativa dels secretaris, 
interventors i personal admi-
nistratiu de les entitats locals. 
Es va pensar essencialment 
en els ajuntaments més petits, 
que són els que més dificultats 
presenten a l’hora d’adaptar-se 
als canvis constants que pateix 
la normativa, és a dir, la legis-
lació, que afecta els múltiples 
elements de la gestió diària de 
l’Administració local.
Fou en aquestes dates quan es 
varen iniciar uns acords amb 
el Col·legi Oficial de Secre-
taris, Interventors i Tresorers 
d’Administració Local de les 

Illes Balears, el qual es va en-
carregar de redactar aquests 
formularis, que després es 
posarien a l’abast dels ajunta-
ments. Segons Ramon Orfila, 
«una de les funcions que la 
FELIB té encomanada en els 
Estatuts, però que a més té 
assumida com a principi i que 
d’alguna manera condiciona la 
nostra tasca, és cercar fórmu-
les per millorar i facilitar la feina 
als ajuntaments, especialment 
als més petits».
El 2007 la Direcció General 
d’Administracions Públiques 
del Govern balear signà un 
conveni amb el Col·legi Oficial 
de Secretaris per dur a terme 
l’ampliació, l’actualització i 
l’adequació d’aquests formula-
ris d’acord amb la modificació 
de la Llei 30/2007, de contrac-
tació del sector públic. La FE-
LIB s’ha encarregat de publicar 
aquests formularis i de distri-
buir-los als ajuntaments.
Pel que fa als aspectes més 
tècnics, aquesta edició aple-
ga tota la normativa vigent a 
la qual s’han d’acollir els mu-
nicipis a l’hora de fer qualsevol 

tipus de contractació pública i, 
a més, inclou els formularis que 
són necessaris per dur a terme 
tots els processos. 
Els formularis es presenten per 
mòduls: contractació, béns, 
activitats, urbanisme, interven-
ció o tresoreria, i cada mòdul 
inclou nombrosos models que 
els ajuntaments podran fer ser-
vir per formalitzar les contrac-
tacions.
Tota la documentació es lliu-
ra als ajuntaments de les Illes 
Balears en paper i en format 
multimèdia: els fitxers inclouen 
un CD, en què s’adjunten els 
formularis en format de Word 
perquè el personal tècnic dels 
ajuntaments pugui emplenar la 
documentació amb les seves 
dades.
La  FELIB va mostrar 
«l’agraïment i la satisfacció al 
Govern de les Illes Balears per 
la signatura d’aquest conveni, 
que té aquests resultats, dóna 
fruits, i també al Col·legi de 
Secretaris i Interventors, per 
aquesta feina importantíssima, 
que ha de facilitar la nostra tas-
ca».



LA FELIB I LA CONSELLERIA DE COMERÇ, ENERGIA I 
INDÚSTRIA SIGNEN EL PACTE DELS BATLES

La Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i 
la Conselleria de Comerç, Energia i Indústria signa-
ren el 21 de juliol, al Castell de Bellver, l’anomenat 
Pacte dels Batles, una iniciativa de la Comissió Eu-
ropea per tal d’implicar totes les administracions lo-
cals europees en l’adopció de mesures urgents en 
matèria d’energies renovables i eficiència energètica. 
Amb anterioritat, la FELIB havia assistit a la signatu-
ra, el 10 de febrer, del Pacte dels Batles a Brussel·les, 
subscrit per més de 200 ciutats europees. Ara, en 
virtut d’aquest acord amb la Conselleria, els ajun-

taments es comprometen a elaborar un pla d’acció 
d’energies renovables i d’eficiència energètica que 
permeti reduir més del 20% les emissions de diòxid 
de carboni per al 2020. 
Aquest pacte cerca que les entitats es comprometin 
en la lluita contra el desastre ecològic; es basa en el 
principi que el canvi climàtic és un problema global 
que requereix solucions locals i per això les ciutats 
han d’esdevenir actors principals per implantar les 
polítiques energètiques sostenibles i han de rebre 
suport a canvi d’aquest esforç.

NOSALTRES, ELS BATLES, ENS COMPROMETEM A:
•  Superar els objectius establerts per la UE per al 2020, reduint 
les emissions de diòxid de carboni als nostres territoris respectius 
com a mínim el 20%, amb la implantació d’un pla d’acció per a 
l’energia sostenible en els sectors d’activitat en els quals tinguem 
competències. El compromís i el pla d’acció s’han de ratificar per 
mitjà dels nostres procediments respectius.
•  Preparar un inventari de les emissions que pugui servir 
com a línia de referència i com a fonament del pla d’acció per a 
l’energia sostenible.
•  Lliurar el pla d’acció per a l’energia sostenible durant l’any 
següent a l’adhesió formal de cada un de nosaltres al Pacte dels 
Batles.
•  Adaptar les estructures de les ciutats, incloent-hi l’assignació 
de recursos humans suficients per emprendre les mesures neces-
sàries.
•  Mobilitzar la societat civil de les nostres àrees geogràfiques 
perquè participi en el desenvolupament del pla d’acció i esbos-
sar les polítiques i les mesures necessàries per implantar i assolir 
els objectius del pla. Cada territori haurà de redactar un pla d’acció 
i lliurar-lo al Secretariat del Pacte durant l’any següent a l’adhesió.
•  Lliurar un informe d’implantació, com a mínim una vegada 

cada dos anys a partir del lliurament del pla d’acció, per avaluar-
ne, supervisar-ne i verificar-ne el compliment.
•  Compartir la nostra experiència i el saber fer amb altres unitats 
territorials.
•  Organitzar jornades dedicades a l’energia o al pacte entre 
ciutats, en cooperació amb la Comissió Europea i altres grups 
d’interès, per tal que els ciutadans puguin beneficiar-se directa-
ment de les oportunitats i dels avantatges que ofereix un ús més 
intel·ligent de l’energia, a més d’informar amb regularitat els mit-
jans de comunicació locals sobre els progressos del pla d’acció.
•  Assistir i fer aportacions a la Conferència de Batles per 
l’Energia Sostenible a Europa, que es duu a terme anualment. Di-
fondre el missatge del pacte als fòrums adequats i, concretament, 
animar altres batles a afegir-s’hi.
•  Acceptar l’acabament de la nostra pertinença al Pacte, des-
prés de rebre una comunicació prèvia per escrit del Secretariat, en 
qualsevol dels supòsits següents:
 1. No lliurar el pla d’acció per a l’energia sostenible du-
rant l’any següent a l’adhesió formal al Pacte.
 2. No complir l’objectiu global de reducció de diòxid de  
carboni establert al pla d’acció per no haver-lo implantat o per ha-
ver-lo implantat de manera insuficient.
 3. No lliurar un informe en dos períodes successius.

Fotografia: Arxiu Premsa de la Presidència de les Illes Balears


